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„The Centenary of the 1917 Russian Revolution(s):  

its Significance in World History” 

International Conference on Russian and Soviet History, Budapest 

May 15-16, 2017. 

Center for Russian Studies, Eötvös Loránd University (ELTE) 

 

 

May 15th, 2017. Monday 

09.00-10.00: Registration of conference participants (Budapest, Múzeum körút 4/A, 

Faculty Council Hall (room 39 on the ground floor) 

 

Opening ceremony and plenary session (10.00-13.00) 

Location: Budapest, Múzeum körút 4/A, Faculty Council Hall (room 39 on the ground 

floor) 

Chair: Aleksandr Buzgalin, Vladimir Buldakov 

 

10.00: Official welcome and opening remarks by the Rector of Eötvös Loránd University, 

Professor Barna Mezey, by the Dean of the Faculty of Humanities, Professor László Borhy, 

by the Head of the Institute of Historical Studies, Professor Csaba Borsodi, and by the Head 

of the Center for Russian Studies, Professor Gyula Szvák. 

10.30: Krausz, Tamás (ELTE, Budapest, HU): Сто лет, сто заветов. 

11.00: Fitzpatrick, Sheila (University of Sydney, Sydney, AU): Was the Russian Revolution 

a failure? Reflections on the centenary of 1917. 

11.30: Колганов, Андрей (МГУ, Москва, RU): Большой успех при тяжелых 

ограничениях: почему Октябрьская революция не потерпела неудачу? 

12.00: Le Blanc, Paul (La Roche College, Pittsburgh, US): Complexities of Bolshevism as a 

Revolutionary Collective. 

12.30: Lih, Lars T. (McGill University, Montreal, CA): Fully Armed: "All Power to the 

Soviets!" and its Roots in Old Bolshevism. 

13.00: Discussion 

 

13.30-13.40: Group photo 

13.40-15.00: Lunch break 
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Section A – Economy, Politics and Society (15.00-20.20) 

Location: Budapest, Múzeum körút 6-8, II/237 

Chairs: Veronika Zhukova, Dimitriy Churakov, Tatyana Dimoni 

 

Chair: Veronika Zhukova 

15.00: Чураков, Димитрий (Московский педагогический государственный 

университет, Химки, RU): Роль фабзавкомов в революционных событиях Октября 1917 

года. 

15.20: Безнин, Михаил- Димони, Татьяна (Вологодский государственный 

университет, Вологда, RU): Экономическая динамика России после 1917 года: был ли 

решен основной вопрос революции? 

15.40: Filippov, Szergej (ELTE, Budapest, HU): Иштван Тиса и Петр Аркадьевич 

Столыпин. 

16.00: Discussion 

 

16.20: Coffee break 

 

Chair: Dimitriy Churakov 

16.40: Bebesi, György (Pécsi Tudományegyetem, Pécs, HU): Русские революции и крайне 

правые. 

17.00: Szalai, László (ELTE, Budapest, HU): Социалистическое Отечество, или мировая 

революция? Большевики и вопрос патриотизма от брестского мира до рижского 

договора. 

17.20: Halász, Iván (Nemzeti Közszolgálati Egyetem, Budapest, HU): Белая альтернатива 

красных. 

17.40: Mommen, André (University of Amsterdam, Aix-Marseille University, Lanaken, 

BE): Lenin, Bolshevism, Menshevism, The Revolution of 1917. 

18.00: Discussion 

 

18.20: Coffee break 
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Chair: Tatyana Dimoni 

18.40: Szabó, Viktor (ELTE, Budapest, HU): Революционный канон – Как 

переименовали улицы Екатеринбурга после октябрьской революции. 

19.00: Жукова, Вероника (Вологодский государственный университет, Вологда, RU): 

Крестьяне Европейского Севера России и события 1917 г. (по материалам дневников и 

воспоминаний). 

19.20: Горелов, Максим (Институт всеобщей истории РАН, Москва, RU): Большие 

государственные программы как основа советской модернизации. 

19.40: Zhao, Xuli (Shaanxi Normal University, Xi’an, CN): „Октябрьская революция” в 

российской деревне и ее последствия — на примере борьбы большевиков и 

крестьянских общин. 

20.00: Discussion 
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Section B – Theory and Interpretation (15.00-20.20) 

Location: Budapest, Múzeum körút 6-8, I/115 

Chairs: Anrei Kolganov, Lars T. Lih, Tamás Krausz 

 

Chair: Andrei Kolganov 

15.00: Булдаков, Владимир (Институт российской истории РАН, Москва, RU): 

Метанарративы и микронарративы Русской революции: к переосмыслению 

сложившихся представлений. 

15.20: Valle, Camila (Federal Fluminense University, Niterói, BR): The Bolsheviks and the 

Dual Power: Yesterday and Today. 

15.40: Székely, Gábor (ELTE, Budapest, HU): Lenin about the Great October Socialist 

Revolution. 

16.00: Discussion 

 

16.20: Coffee break 

 

Chair: Lars T. Lih 

16.40: Репина, Лорина (Институт всеобщей истории РАН, Москва, RU): The Russian 

Revolution of 1917 and theoretical models of world history. 

17.00: Sz. Bíró, Zoltán (MTA Történettudományi Intézet, Budapest, HU): Старые и новые 

интерпретации февральской революции. 

17.20: Otčenášová, Slávka (Jozef Šafárik University, Košice, SK): From Glorification to 

Oblivion: The Images of the 1917 Russian Revolution in Czechoslovak and Slovak History 

Textbooks (Published from 1918 until Present).  

17.40: Поршнева, Ольга (Уральский федеральный университет, Екатеринбург, RU): 

Большевистский проект и его реализация: дискуссии современной историографии о 

характере общественного строя Советской России/СССР в 1917-сер. 1930-х гг.  

18.00: Discussion 

 

18.20: Coffee break 
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Chair: Tamás Krausz 

18.40: Бузгалин, Александр (МГУ, Москва, RU): Революция: диалектика социального 

творчества и разрушения.  

19.00: Csunderlik, Péter (Politikatörténeti Intézet, Budapest, HU): ‘The specific 

adjudication of a given world condition’ – The theoretical significance of Lenin’s practice in 

the works of Georg Lukács. 

19.20: Mészáros, Zsófia (ELTE, Budapest, HU): Оценка русской революции 1917 года в 

произведениях Н. А. Бердяева. 

19.40: Антошин, Алексей (Уральский федеральный университет, Екатеринбург, RU): 

«Истинный социализм» против Октября 1917? Социалистическая альтернатива в 

восприятии меньшевиков и их европейских товарищей. 

20.00:  Discussion 
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May 16th, 2017. Tuesday 

 

Section C – Local and Global Aspects (10.00-17.40) 

Location: Budapest, Múzeum körút 6-8, I/115 

Chairs: Bálint Mezei, Sheila Fitzpatrick, André Mommen, Brigit Farley 

 

Chair: Bálint Mezei 

10.00: Gyóni, Gábor (ELTE, Budapest, HU): Венгерские военнопленные в 

Екатеринбурге и русская революция 1917 г. 

10.20: Fóris, Ákos (ELTE, Budapest, HU): The Russian Prisoners of War in the Hungarian 

Soviet Republic. 

10.40: Kovács, Tamás (Magyar Nemzeti Levéltár, Budapest, HU): From Friend to Enemy – 

Fragments to the History of the Counter-Revolution. 

11.00: Discussion 

 

11.20: Coffee break 

 

Chair: Sheila Fitzpatrick 

11.40: Хмуркин, Георгий (Московский государственный технический университет 

имени Н. Э. Баумана, Москва, RU): О масштабах человеческих жертв среди 

православных священнослужителей в 1917–1926 годах. 

12.00: Sudhanshu Lal, Kunwar (Jawaharlal Nehru University, New Delhi, IN): Impact of 

the 1917 Russian Revolution on Ethno-Cultural Relations of Caucasus Region. 

12.20: Shneyer, Aron (Hall of Names, Yad Vashem, IL): Советская власть и феномен 

коллаборационизма в СССР 1941-1945. 

12.40: Discussion 

 

13.00-14.00: Lunch break 

 

Chair: André Mommen 

14.00: Reinhold, Herman (United States Air Force Academy, Colorado Springs, US): The 

United States, Japan, and the Failed Siberian Intervention. 
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14.20: Dubrovina, Olga (Modena and Reggio Emilia University, Carpi, IT): Special aspects 

of the Soviet foreign policy in an Italian context. 

14.40: Farley, Brigit (Washington State University, Tri-Cities, US): The Russian 

Expeditionary Force on the landscape of Great War commemoration in 2017. 

15.00: Discussion 

 

15.20: Coffee break 

 

Chair: Brigit Farley 

15.40: Schmutz, Thomas (University of Zurich, Zurich, CH): Revolutions, visions and 

diplomacy. The implications of the Russian Revolutions on the German-Ottoman alliance  

16.00: Li, Sui-an (Heilongjiang Provincial Academy of Social Sciences, Harbin, CN): Zhang 

Ximan: The Pioneer who spread the 1917 Russian Revolution in China. 

16.20: Kellermann, Philippe (Berlin, DE): „There is no socialism in Russia”: The reflection 

of German anarchists and anarcho-syndicalists on the Russian revolution in 1919.  

16.40: Mezei, Bálint (ELTE, Budapest, HU): The ideological birth of Eurocommunism – the 

Prague spring in Czechoslovakia, the new economic mechanism in Hungary and the difficult 

heritage of the October Revolution. 

17.00: Juhász, József (ELTE, Budapest, HU): The Russian Revolutions and the Balkans. 

17.20: Discussion 
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Section D - Culture (09.30-17.00) 

Location: Budapest, Múzeum körút 6-8, II/237 

Chairs: Paul Le Blanc, Zsuzsanna Gyimesi, Lyudmila Erzsébet Schiller, Yuliya 

Rusina 

 

Chair: Paul Le Blanc 

09.30: Di Giusto, Anna (Firenze, IT): The Russian Amazons and the Bolshevik Revolution. 

10.00: Kleimola, Ann (University of Nebraska, Champaign, US): Il’ia Repin and the 1917 

Revolutions. 

10.20: Малясова, Галина (Московский Архитектурный Институт, Москва, RU): New 

Art for a New World: The Revolution and the Formation of a Network of Free State Art 

Studios, 1918-1922. 

10.40: Discussion 

 

11.00: Coffee break 

 

Chair: Zsuzsanna Gyimesi  

11.20: Булавка-Бузгалина, Людмила (Московский Финансово-Юридический 

Университет, Москва, RU): Революция и культура СССР: противоречивые отношения. 

11.40: Петрова, Майя (Институт всеобщей истории РАН, Москва, RU): Журнал 

«Символ» как способ сохранения русской культуры. 

12.00: Игнатенко-Дэсанлис, Оксана (Paris, FR): Революция в Обложке: Образ России 

революционного периода в русской иллюстрированной сатирической прессе 1917 года.  

12.20: Discussion 

 

12.40-14.00: Lunch break  

 

Chair: Erzsébet Schiller 

14.00: Русина, Юлия (Уральский федеральный университет, Екатеринбург, RU): 

Февраль и октябрь 1917 г. в «самиздате» петроградских студентов. 

14.20: Gyimesi, Zsuzsanna (ELTE, Budapest, HU): Софья Федорченко: «Народ на 

войне». 
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14.40: Матвеева, Юлия (Уральский федеральный университет, Екатеринбург, RU): 

Тема Гражданской войны в современной русской литературе: сто лет спустя. 

15.00: Discussion 

 

15.20: Coffee Break 

 

Chair: Yuliya Rusina 

15.40: Коновалова, Ирина (Институт всеобщей истории РАН, Москва, RU): 

Российское востоковедение и Октябрьская революция. 

16.00: Gáspár, Roland (ELTE, Budapest, HU): Революционная власть и водка в 1917 

году. 

16.20: Zhang, Jianhua (Beijing Normal University, Beijing, CN): Память ресторана 

«Москва» в Пекине: Перемена образа Октябрьской революции и советской культуры в 

Китае. 

16.40: Discussion 

 

 

19.00: Reception 

 

Sponsors: 

 The Rector of the ELTE 
 The Dean of the Faculty of the Arts of the ELTE 
 The Students’ Self-Governance of the Faculty of the Arts of the ELTE 
 Foundation for the Russian Language and Culture in Hungary 
 Press Foundation “Eszmélet” 
 Russian Cultural Center by the Embassy of Russia 
 Russian National Academy, World History Institute 

 


